
Totes aquelles persones a qui ja fa temps
que ens rosega el cuc de les activitats de
resolució de problemes hem coincidit sempre
amb el doctor Vaquer. Ell va tenir un paper
decisiu en la consolidació de l’Olimpíada
Matemàtica a Catalunya des de les primeres
edicions, quan era una fase “del distrito uni-
versitario de Cataluña y Baleares”, i també
posteriorment, quan la Societat Catalana de
Matemàtiques es va fer càrrec de l’organit-
zació de la fase catalana. Moltes vegades ha
estat el president del tribunal qualificador
d’aquesta activitat i hi ha suggerit enunci-
ats de problemes sempre interessants. I pel
que fa al Cangur, el Pin de Plata és el
reconeixement de la valuosa i constant tasca
d’assessorament que la comissió ha rebut
de part del doctor Vaquer per millorar la
redacció dels enunciats.

Per a algunes persones, la relació del Dr.
Vaquer amb el Cangur va començar el dia del
primer Cangur, el 22 de març del 1996. Aquell
divendres al vespre ens trobàvem la promoció
del 1971 de la Facultat de Matemàtiques de
la UB. A la tarda s’havia celebrat la prova i

allà, al pati de Ciències de la nostra universitat,
ens vam trobar, també, amb alguns professors.
Vam comentar alguns enunciats del Cangur i en
vam copsar la novetat. Amb l’atabalament de
vigilar que tot anés bé, algun problema se’ns
havia resistit. Allà, a peu dret, el Dr. Vaquer
ens va fer una petita lliçó de geometria, una
lliçó més de les moltes que havíem rebut d’ell
en aquell edifici.

Després el Cangur va anar creixent. Cada
vegada era més important una revisió dels
enunciats i les solucions, i encertar-la amb la
redacció acurada. En aquesta tasca, que en
diem “d’assessoria externa”, sempre ha estat
fonamental la col.laboració del Dr. Vaquer.
Això ens ha permès visitar-lo sovint a casa
seva i tenir-hi llargues converses; hi parlàvem
dels enunciats del Cangur, però també d’altres
aspectes de l’educació matemàtica i del món en
general. La darrera, aquest passat mes de gener,
un matí que ara esdevé inoblidable.

Doctor Vaquer, quantes coses ens ha ensenyat
amb el seu saber matemàtic, però, sobretot,
amb la seva bonhomia i amabilitat!

Fragments del recull de dedicatòries

A la Facultat de Matemàtiques de la Univer-
sitat de Barcelona, només arribar ja em vaig
trobar el Dr. Vaquer, a l’assignatura de Geo-
metria I, el setembre del 1975. Recordo molt
bé la seva primera classe. Va ser el primer cop
que un professor em feia una classe en català!
Tota una novetat, en aquella època.

I recordo la primera reflexió que ens va fer
sobre la naturalesa de les matemàtiques. “On
rau la dificultat, i la complexitat de les mate-
màtiques? Les matemàtiques estudien objectes
relativament senzills. Un triangle, un quadrat.
La biologia, per exemple, estudia objectes molt
més complexos; una formiga, per exemple, és
infinitament més complexa que un triangle.
Per què, doncs, és més complicat l’estudi
que les matemàtiques fan d’un triangle que
el que la biologia fa d’una formiga? Doncs
perquè la matemàtica, quan es proposa l’estudi
d’un triangle, ho vol saber tot, del triangle! I
aquesta ànsia de voler-ho saber tot, porten al

fet que l’estudi d’un triangle sigui molt més
complex que l’estudi d’una formiga”. I així vam
començar aquell primer curs de la llicenciatura.

Carles Capdevila

Recordo perfectament la seva manera de fer les
classes. Arribava amb uns papers doblegats, que
poques vegades es mirava. Començava a parlar i
la classe sortia de manera natural. Era un goig,
escoltar-lo i seguir-lo! (. . . ) Si no el seguia era
impossible prendre apunts!
Però també recordo el seu vessant humà i en-
coratjador, quan, després del primer parcial de
Geometria de 1r, em va cridar al despatx i em
va animar a continuar estudiant matemàtiques,
perquè en una part de l’examen, que jo no
tenia ni idea de com resoldre, havia començat a
escriure possibles vies d’atac. La seva atenció
va ser especialment motivadora. Sempre el
recordaré com un gran matemàtic, una per-
sona entranyable de la qual les matemàtiques
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brollaven de manera natural. Inconscientment,
m’adono que he copiat la frase “es fa i surt”.

Susana-Clara López

Vaig tenir la gran sort, que el meu professor
de matemàtiques de l’institut em va recomanar
que anés a parlar amb el Dr. Vaquer, catedràtic
de la UB. El Dr. Vaquer em va acollir molt gene-
rosament. Vam parlar d’un projecte de recerca
que jo havia començat a treballar a l’escola,
i em va començar a obrir les portes de la
matemàtica avançada. Recordo com, de manera
pausada i planera, m’explicava conceptes molt
nous per a mi, i m’indicava el camí a seguir.
Aquelles tardes a casa seva m’han marcat
profundament com a matemàtic. Recordo tenir
especial fascinació pel que ell em va explicar
de nombres p-àdics, un concepte que ara és
important per als meus treballs d’investigació.
Tot semblava planer, explicat per ell, i obria
unes vistes impressionants sobre la matemàtica.

Alexandre Turull

Sempre recordaré aquelles classes de Geometria
I en les quals, amb la seva habilitat i enginy,
ens mostrava la bellesa de les matemàtiques
i ens anava despertant la nostra curiositat.

Josep M. Miret

Haver estat alumne seu m’ha servit, du-
rant tota la carrera com a professor de
matemàtiques, d’exemple i estímul. Un
dels meus millors records com a alumne
de la Facultat de Matemàtiques. Ajudava
a entendre, a aprendre i a comprendre!

Oriol Busquets

Assistint a les classes del Dr. Vaquer, i
parlant amb ell, vaig aprendre com de bo-
niques podien ser les matemàtiques, i com
l’estudi i la reflexió les obrien a l’entesa.
Hem perdut un mestre que va inspirar to-
ta una generació de matemàtics i científics.

Jaume Amorós

La meva imatge del doctor Vaquer està associa-
da al claustre de l’Edifici Històric de la Univer-
sitat de Barcelona. Era fàcil trobar-lo passejant
pel primer pis, prop del seu despatx, a l’hora
que el sol esquivava les columnes per jugar amb
el tessel.lat blanc i negre. La memòria també
me’l dibuixa vora els vells prestatges de fusta
de la petita biblioteca del Departament d’Àl-
gebra i Geometria. Somrient i afable, sempre a
punt de conversa, em sorprenia i m’honorava
en interessar-se per com ens anava als joves
doctorands, fins i tot els que veníem “de fora”.

Montse Alsina

En Josep Vaquer sempre ha estat una per-
sona entranyable, i, com a professor i cientí-
fic, una referència per a moltes generacions.

Josep Maria Mondelo

El Dr. Vaquer ha estat un mestre to-
tal, pels coneixements, pels valors ètics i
per les actituds positives que ens ha en-
senyat. El meu immens agraïment per la
gran afabilitat, humanitat i generositat que
hem pogut gaudir al llarg de tants anys.

Marta Sanz-Solé

Cada conversa amb el Dr. Vaquer deixava
una impressió que durava i un record que
encara tinc viu: quan em donava consells del
que calia no fer per ser un bon director de
departament, quan em mostrava la solució d’un
problema de l’Olimpíada amb un teorema de
geometria que jo no havia sentit anomenar
mai, o quan assistia amb la seva estimada
Mercè als actes d’inauguració de curs, fins fa
ben poc. Enguany no hi serà i es notarà. Ens
mancarà ell a la primera fila, per sempre més.

Carles Casacuberta

No hi ha dubte que Josep Vaquer, juntament
amb un grup de matemàtics excel.lents, va
fer el primer, i potser el més important, salt
de qualitat de la matemàtica del nostre pe-
tit país, que avui viu moments tan difícils.

Xavier Jarque
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